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UDKAST til Referat 
Bestyrelsesmødet tirsdag den 22. marts 2022, kl. 16.00 – 
20.00, Smørum Golfklub, Skebjergvej 46, 2765 Smørum 

 

Tilstede: Niels-Christian Levin Hansen, Rene Bokær, Mogens Kirkeby, Annesofie Bjerre, Torben 
Meldgaard, Kirsten Skovsby, Flemming Torp, Jacob Jensen, Helle Stuart, Leif Nielsen. 

Online deltagelse: Flemming Larsen 

Tilstede fra sekretariatet: Winni Grosbøll, Torbjørn Eriksen, Astrid Bjørg Mortensen (referent). 
Punkt 2a og 2b Claus Andersen.   

Gæster:  

Punkt 2a og 2b, revisor Michael Markussen, Buus Jensen Statsautoriserede Revisorer. Punkt 3a, 
advokat Martin Høi Lauridsen 

 

Oplæg ved Dansk Golf Union 

1. Godkendelse af dagsorden (NLH) 
 
Dagsordenen blev godkendt 
Spørgsmål om reaktion på debat i medierne behandles under eventuelt.  

 
2. Økonomi og regnskab  45 minutter 

a) Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og årsberetning for administrationen af Udlodningsmidler 
til Friluftsliv 2021 (WG + CAD) 

b) Årsregnskab 2021 for Lokalforeningspuljen (WG + CAD) 
 

3. Konkrete sager  15 minutter 
a) Valgprocedure med mere generalforsamlingen 23. april 2022 (NLH + WG) 
b) Drøftelse af planer for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen (NLH + 

WG) 
c) Friluftsrådets deltagelse på Naturmødet og Folkemødet (WG + ABM) 
d) Friluftsrådet Limfjord Syds henvendelse vedrørende Planlovens betydning for småøernes 

udvikling (NLH) 
 
4. Nyt fra bestyrelsesudvalg 90 minutter 

a) Adgangspolitisk Udvalg (KIS, RBO + JAC) 
b) Udvalget for arealer, natur og miljø (JAC, TME + FLA) 
c) Udvalget for børn og unge (RBO, ASB + FOT) 
d) Udvalget for aktivt og attraktivt foreningsliv (MKI, ASB + HST) 
e) Udvalget for blåt friluftsliv (LN, HST +TME) 



 
5. Nyt fra Friluftsrådets programmer og projekter  15 minutter 

a) Status på projektportefølje (WG) – LUKKET PUNKT 
b) Forslag til videre forløb til styrkelse af konceptet for Mærkningsordningen Danske 

Naturparker (FLA + TOE) 
 
6. Meddelelser    20 minutter 

a) Nyt fra formandskabet (NLH, JAC, ASB) 
b) Nyt fra direktionen (WG + TOE)  

i) Personale (WG) 
ii) Udlodning – søgning til ansøgningsfrist 15. februar 2022 (TOE) 
iii) Programmet Eco-Schools i Afrika: Retten til uddannelse - LUKKET PUNKT (TOE) 
iv) Natura 2000 planer – 3. generation (TOE) 
v) Friluftsrådets 80 års jubilæum (WG) 
 

7. Eventuelt      10 minutter 
 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 2 a på dagsordenen 

 

Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og årsberetning for 
administrationen af Udlodningsmidler til Friluftsliv 2021 

Resume: Friluftsrådets revisor Michael Markussen, Buus Jensen Statsautoriserede Revisorer, deltager 
i behandlingen af dette dagsordenspunkt og fremlægger Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og 
årsberetning for administrationen af Udlodningsmidler til Friluftsliv 2021 for bestyrelsen med henblik 
på bestyrelsens godkendelse.  
 

Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Claus Andersen, 11. marts 2022. 

Bilag:  

• Udkast til Friluftsrådets årsrapport for regnskabsåret 2021. 
• Udkast til revisionsprotokollat af 22. marts 2022 for Friluftsrådet. 
• Udkast til Årsberetning, projektoversigt og kapitalforklaring per 31. december 2021 

Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
• Udkast til revisionsprotokollat af 22. marts 2022 for Friluftsrådets administration af 

Udlodningsmidler til Friluftsliv. 
 

 

Indstilling  

Bestyrelsen godkender Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og indstiller denne til 
generalforsamlingens godkendelse. 

Bestyrelsen godkender Årsberetning, projektoversigt samt kapitalforklaring for Friluftsrådets 
administration af Udlodningsmidler til Friluftsliv 2021.  

Sagsfremstilling 

Friluftsrådets revisor Michael Markussen, Buus Jensen Statsautoriserede Revisorer, deltog i 
behandlingen af dagsordenspunktet og fremlagde Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og årsberetning 
for administrationen af Udlodningsmidler til Friluftsliv 2021 for bestyrelsen. 

I forlængelse af fremlæggelsen var der mulighed for at stille spørgsmål uden den daglige ledelses 
tilstedeværelse, dette som del af Good Governance arbejdet i Friluftsrådet. 

Friluftsrådets regnskab for 2021 udviser et overskud på 261.910 kr., hvilket er cirka 229.000 kr. over 
budgettet. Årsomsætningen blev på 37,7 millioner kr. imod 46,3 millioner kr. i 2020. Årsomsætningen 
i 2020 var stærkt påvirket af ”Vores natur” med en ekstraordinær høj omsætning. Omsætningen for 
2021 ligger mere på niveau med tidligere år.  

Med udgangen af 2021 udgør Friluftsrådets egenkapital 14,2 millioner kr. 

Forklaringer på de største afvigelser i forhold til det budgetterede resultat er følgende: 

Øgede indtægter / lavere udgifter: 

 



• Udgifterne til lokale friluftsråd er 703.000 kr. lavere end budget, hvilket primært skyldes 
lavere aktivitetsniveau i de lokale Friluftsråd på grund af COVID 19. 
 

• Nettoresultat fra programmer er 852.000 kr. højere end budgetteret. Det skyldes primært 
Grønne Spirer, der har flere medlemmer, samt der er afholdt væsentlig færre kurser for 
medlemmerne på grund af COVID 19. 

 

Øgede udgifter: 

• Nettoresultat fra projekter er 907.000 kr. lavere end budgetteret. Det kan primært relateres til 
projekterne Eco-Schools i Afrika, Udviklingsprojekt Danske Naturparker og Vores Natur. 
Førstnævnte omhandler merforbrug af timer til opfølgning på mistanke om svig og korruption 
hos projektpartneren i Uganda. I Udviklingsprojekt Danske Naturparker var 
egenfinansieringen underbudgetteret i såvel 2020 og 2021. Grundet COVID 19 blev Vores 
Natur forlænget ind i 2021, hvilket krævede flere timer end oprindelig budgetteret. 
 

• Fællesudgifter er 234.000 højere end budgetteret. Det består af mange afvigelser, der samlet 
næsten ophæver hinanden, dog er der investeret timer i projektudvikling og indkøbt 17 nye 
pc’ere i slutningen af 2021, som der ikke var budgetteret med. 

 

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

Alle fire bilag skal underskrives elektronisk inden generalforsamlingen den 23. april 2022. 

Beslutning  

Bestyrelsen godkendte Årsrapport for Friluftsrådet 2021 og indstillede denne til 
generalforsamlingens godkendelse.  

Bestyrelsen godkendte beretning, projektoversigt samt kapitalforklaring for Friluftsrådets 
administration af Udlodningsmidler til Friluftsliv 2021.  

Det blev konkluderet, at der i efteråret 2022 skal arbejdes med en systematisk tilgang til 
håndtering af debitorer, der primært er i forbindelse med programmer. 

Det blev endvidere konkluderet, at der ved udgangen af 2022 skal være udarbejdet forslag til en 
overgang til elektronisk tidsregistrering og at bestyrelsen skal have fremlagt fordele og ulemper 
ved dette.  

 

 



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 2 b på dagsordenen 

 

Årsregnskab 2021 for Lokalforeningspuljen 

Resume: Friluftsrådets revisor Michael Markussen, Buus Jensen Statsautoriserede Revisorer, deltager 
i behandlingen af dette dagsordenspunkt og fremlægger regnskaberne for Spillehalsmidler til lokale 
foreninger for 2021 for bestyrelsen med henblik på bestyrelsens godkendelse. 
 

Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Claus Andersen, 11. marts 2022. 

Bilag:  

• Årsregnskabet for Friluftsrådets administration af spillehalsmidler til lokale foreninger for 
perioden 1. januar – 31. december 2021. 
 

• Revisionsprotokollat af 22. marts 2022 for Friluftsrådets administration af spillehalsmidler til 
lokale friluftsforeninger. 

 

Indstilling  

Bestyrelsen godkender Årsberetning, projektoversigt samt kapitalforklaring for Friluftsrådets 
administration af Spillehalsmidler til lokale friluftsforeninger 2021 med henblik på efterfølgende 
elektronisk underskrivelse. 

Sagsfremstilling 

Friluftsrådets revisor Michael Markussen, Buus Jensen Statsautoriserede Revisorer, deltager i 
behandlingen af dette dagsordenspunkt og fremlægger regnskaberne for bestyrelsen med henblik 
på bestyrelsens godkendelse. 

Folketinget vedtog i november 2017 - med tillæg af oktober 2018 - en ny model for fordeling af 
spillehalsmidler til lokale almennyttige foreninger. 

På den baggrund var der i Finansloven 2021 afsat en bevilling på 2.500.000 kr. til en pulje til lokale 
friluftsforeninger. Puljen udmøntes af Friluftsrådet på vegne af Miljø- og Fødevareministeriet. Puljen 
kan søges af lokale foreninger under Friluftsrådets medlemsorganisationer. 

Friluftsrådet modtog den 3. marts 2021 2.500.000 kr. fra spillehalsmidler 2021.  

Der er i 2021 uddelt 2.433.905 kr. til 69 ansøgere og der er brugt 75.000 kr. til administration og 
revision.  

Yderligere administration er betalt af Friluftsrådet. 

Der er ingen væsentlige bemærkninger i revisionsprotokollatet. 

Tidsplan  

Begge bilag skal underskrives elektronisk inden generalforsamlingen den 23. april 2022. 

Beslutning  

 



Bestyrelsen godkendte Årsberetning, projektoversigt samt kapitalforklaring for Friluftsrådets 
administration af Spillehalsmidler til lokale friluftsforeninger 2021 med henblik på efterfølgende 
elektronisk underskrivelse. 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 3 a på dagsordenen 

 

Valgprocedure med mere generalforsamlingen 23. april 2022 

Resume: Den indstillede dirigent på generalforsamlingen Martin Høj Lauridsen medvirker i mødet for 
at drøfte sit forslag til afvikling af generalforsamlingen. 

Seneste behandling: generalforsamlingen blev sidst behandlet på bestyrelsesmødet 10. februar 
2022. 

Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, 11. marts 2022. 

Bilag:  

• Udkast til skriftlig beretning blev sendt til bestyrelsen den 19. marts 2022. 
 

Indstilling  

Bestyrelsen drøfter afviklingen af generalforsamlingen med den indstillede dirigent Martin Høj 
Lauridsen. 

Udkast til skriftlig beretning tages til efterretning. 

Sagsfremstilling 

Friluftsrådet afholder generalforsamling i Vejle lørdag 23. april 2022. Til mødet indstilles Matin Høj 
Lauridsen som dirigent. Dirigenten deltager på dagens bestyrelsesmøde for at drøfte sit oplæg til 
afvikling af generalforsamlingen, herunder procedure for formandsvalg.  

Bestyrelsen forelægges den skriftlige beretning til orientering. Beretningen lægges på hjemmesiden 
den 26. marts 2022 og udsendes med generalforsamlingsmaterialet 14 dage før 
generalforsamlingen.  

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

Skriftlig beretning for Friluftsrådet 2021 forventes udsendt til medlemsorganisationerne den 26. 
marts 2022.  

Beslutning  

Bestyrelsen drøftede afviklingen af generalforsamlingen med den indstillede  dirigent Martin Høj 
Lauridsen. Bestyrelsen anbefaler, at afstemningsproceduren tilrettelægges, så der vælges seks 
medlemmer til bestyrelsen, hvis formandsvalget hr som konsekvens, at et bestyrelsesmedlem 
udtræder midt i en valgperiode. Dette er aktuelt, hvis der er opstillet seks kandidater. Er der 
opstillet flere kandidater er det den med sjette-flest stemmer, der får den 1-årige post. Hvis der er 
færre end seks kandidater indtræder en suppleant, der kan opstilles på dagen.  

Udkast til skriftlig beretning blev taget til efterretning. 

 



 

Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 3 b på dagsordenen 

 

Drøftelse af planer for det kommende år til forelæggelse for 
generalforsamlingen 

Resume: Bestyrelsen skal endelig fastlægge planer for det kommende år til forelæggelse for 
generalforsamlingen.  

Seneste behandling: Punkt 5 c, bestyrelsesmødet 10. februar 2022. 

Udarbejdet af, dato: Astrid Bjørg Mortensen, 11. marts 2022. 

Bilag: PowerPoint - Planer for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen. 

Indstilling  

Bestyrelsen godkender planer for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen. 

Sagsfremstilling 

På bestyrelsesmødet den 10. februar 2022 drøftede bestyrelsen planer for det kommende år til 
forelæggelse for generalforsamlingen og besluttede, at de drøftede emner skulle fremlægges 
bestyrelsen igen på bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 med henblik på endelig godkendelse 
inden udsendelse til medlemsorganisationerne 14 dage forud for generalforsamlingen den 23. april 
2022. 

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

Planerne for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen skal udsendes til 
medlemsorganisationerne senest den 9. april 2022.  

Beslutning  

Bestyrelsen godkendte planer for det kommende år til forelæggelse for generalforsamlingen med 
en tilføjelse af et punkt om, at havplanen ikke må medføre begrænsninger for det blå friluftsliv.  

  

 



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 3 c på dagsordenen 

 

Friluftsrådets deltagelse på Naturmødet 2022 og Folkemødet 2022 

Resume: Bestyrelsen orienteres om planerne for Friluftsrådets program på Naturmødet i Hirtshals 
den 19.-21. maj 2022 og deltagelse i Folkemødet i Allinge den 16.-19. juni 2022. 

Seneste behandling: Punkt 5 b, bestyrelsesmødet den 13. december 2021.  

Udarbejdet af, dato: Astrid Bjørg Mortensen, 10. marts 2022. 

Bilag:  

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

Indstilling  

Bestyrelsen drøfter programmet.  

Bestyrelsesmedlemmer tilkendegiver, hvorvidt de deltager og repræsenterer Friluftsrådet i 
arrangementerne.  

Sagsfremstilling 

Planlægning af deltagelse på Naturmødet i Hirtshals den 19.-21. maj 2022 er i fuld gang.  

Friluftsrådet er i år vært for debat på Naturmødets scener om friluftsliv i nye naturområder sammen 
med Realdanias projekt Fremtidens bæredygtige landskaber. Friluftsrådet er også vært for debat om 
nordisk friluftsliv, et aftenarrangement på NaTour-scenen om friluftslivstendenser og vandring og 
deltager i andre aktørers debatter og events. På nuværende tidspunkt er det programsat, at 
Friluftsrådet deltager i SFs debat om havplanen og i oplæg om børns naturdannelse.  

Derudover er planlægningen af ”Friluftslivets telt” i gang sammen med en række 
medlemsorganisationer, der har efterspurgt en fælles tilstedeværelse og scene med mulighed for 
bålsamtaler, debatter og friluftsaktiviteter. Friluftsrådet planlægger også mindre events på denne 
scene, blandt andet bålsamtaler med den nye formand og kampagneaktiviteter ifm. Gå nye veje – 
stop skilteskoven. 

Følgende organisationer deltager: DGI, Dansk Ride Forbund, KFUM-Spejderne, Dansk Vandrelaug, 
Danmarks Civile Hundeførerforening, Outdoor Institute, Natur & Ungdom, Danmarks Idrætsforbund, 
Dansk Kano- og Kajak Forbund, Dansk Islandsheste Forening. 

På Folkemødet i Allinge er overskriften for Friluftsrådets deltagelse ”nye partnerskaber” og 
muligheden for at bringe friluftslivet i spil på andre baner end de traditionelle.  

Der er booket overnatning i Hirtshals og i Årsdale på Bornholm og af praktiske og programmæssige 
hensyn må bestyrelsesmedlemmer derfor gerne tilkendegive, om de deltager på de to 
arrangementer.  

Økonomi og resurser 

 



 

Der er afsat i alt 80.000 kr. til deltagelse i de to events.  

Tidsplan  

 

Beslutning  

Følgende bestyrelsesmedlemmer tilkendegav deltagelse:  

Naturmødet: Flemming Larsen, Annesofie Bjerre, Jacob Jensen. 

Folkemødet: Flemming Torp, Jacob Jensen, Helle Stuart, Annesofie Bjerre, Kirsten Skovsby er til 
rådighed. Torben Meldgaard deltager eventuelt.  

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 3 d på dagsordenen 

 

Friluftsrådet Limfjord Syds henvendelse vedrørende planlovens 
betydning for småøernes udvikling 

Resume: Friluftsrådet Limfjord Syd har den 3. marts 2022 rettet henvendelse til Friluftsrådets 
bestyrelse med en opfordring om, at Friluftsrådet over for det politiske system fremfører ønske om, at 
Planloven skal ændres, så der åbnes for dispensationsmuligheder til udviklingsprojekter i forhold til 
strandbeskyttelseslinjen og kystnærhedszonen, hvad angår småøer. 

Strategisk ophæng:  

Seneste behandling: Punkt 5 d, bestyrelsesmødet 15. december 2015. 

Udarbejdet af, dato: Anker Madsen, 11. marts 2022. 

Bilag:  

• Henvendelse fra Friluftsrådet Limfjordsyd vedrørende Planloven. 
 

Indstilling  

Bestyrelsen ønsker fortsat at fastholde en stram administration af Planloven, Naturbeskyttelses-
loven med mere, også hvad angår lovenes administration i relation til de danske øer. Beskyttelse 
af kysten er af central betydning for udøvelse af friluftsliv.  

Sagsfremstilling 

Friluftsrådet Limfjord Syd har den 3. marts 2022 rettet henvendelse til Friluftsrådets bestyrelse med 
en opfordring om, at Friluftsrådet over for det politiske system fremfører ønske om, at Planloven skal 
ændres, så der åbnes for dispensationsmuligheder til udviklingsprojekter i forhold til 
strandbeskyttelseslinjen og kystnærhedszonen, hvad angår småøer. Friluftsrådet Limfjord Syd finder, 
at dette skal ske med henvisning til behovet for hensyntagen til småøernes udvikling som 
lokalsamfund og til gavn for friluftslivet for både øboere og deres gæster. 

Senest har bestyrelsen i forbindelse med høringen om fremtidens Planlov (2020) udtrykt bekymring 
over udformningen af Planlovens bestemmelser omkring kommunernes ret til at udpege 
udviklingsområder inden for kystnærhedszonen, hvor der gives større adgang til at planlægge for 
byudvikling og give tilladelse til anlæg. Friluftsrådet har angivet, at det er et problem, at loven 
tillader, at kommunerne med en fast kadence på fire år kan ansøge om udpegning af nye 
udviklingsområder inden for deres dele af kystnærhedszonen. 

Friluftsrådet ser lovens udformning af bestemmelser for udpegning af udviklingsområder som en 
langsom udhuling af lovens bestemmelser af kystnærhedszonen. Hvert fjerde år kan kommunerne 
således med ministerens opbakning udtage endnu en bid af de arealer i kystnærhedszonen, som var 
tiltænkt en særlig beskyttelse gennem lovens bestemmelser om kystnærhedszonen. 

Bestyrelsen har ved flere lejligheder erklæret, at den grundlæggende præmis for en eventuel 
gennemførelse af ændringer af bestemmelserne omkring kysten og kystnærhedszonen i 
planlovgivningen er, at adgang til naturen, herunder kysten, ikke må forringes, men tværtimod skal 

 



styrkes. På medlemsmøde i 2015 om ændring af planloven slog medlemsorganisationerne fast, at de 
ønskede at Friluftsrådet forholdt sig kritisk og søgte at modvirke de forslag, der var fremlagt til 
svækkelse af beskyttelse af kysten. 

Bestyrelsen har forholdt sig til fremsatte forslag om eksempelvis at ophæve reglerne vedrørende 
kystnærhedszonen, således at de almindelige landzoneregler skulle gælde langs kysterne herunder 
på småøerne. Friluftsrådet finder, at kystnærhedszonen er af stor betydning for friluftsliv. Derfor 
ønsker Friluftsrådet, at der fortsat skal tages særlige planlægningshensyn i kystnærhedszonen og 
tager afstand fra, at der ikke skal finde en særlig regulering sted i vores kystlandskaber.  

Friluftsrådets bestyrelse har også forholdt sig til ændringer af reglerne i Naturbeskyttelsesloven om 
strandbeskyttelse, så lodsejere, hvis grund er beliggende indenfor 300 meter fra strandkanten, frit 
skulle kunne foretage ændringer på grunden. Friluftsrådet ønsker, at der fortsat opretholdes en 
strandbeskyttelseslinje på 300 meter og at forvaltningen af mulige dispensationsbestemmelser ske 
restriktivt.  

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen besluttede at fastholde en stram administration af Planloven, Naturbeskyttelses-
loven med mere, også hvad angår lovenes administration i relation til de danske øer. Beskyttelse 
af kysten er af central betydning for udøvelse af friluftsliv.  

 

 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 4 a på dagsordenen 

 

Adgangspolitisk Udvalg 

Resume: Friluftsrådets Adgangspolitiske Udvalg afrapporterer sit arbejde. Det primære produkt af 
udvalgets arbejde er et udkast til en adgangspolitik for Friluftsrådet, som præsenteres for 
bestyrelsen til kommentering med henblik på endelig vedtagelse. Derudover forelægges en liste med 
emner for mulige projekter og samarbejder på adgangsområdet, som bestyrelsen kan kommentere 
og prioritere med henblik på videre arbejde i sekretariatet og eventuelt opgaveportefølje for 
fortsættelse af adgangsudvalget.  

Strategisk ophæng: Bedre muligheder for friluftsliv – for alle; Alle skal have adgang til naturen. 

Seneste behandling: Punkt 5 a, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021. 

Udarbejdet af, dato: René Bokær, Jacob Jensen og Kirsten Skovsby, 11. marts 2022. 

Bilag: Udkast til Friluftsrådets adgangspolitik. 

Indstilling  

Det indstilles, at bestyrelsen godkender udkast til Friluftsrådets adgangspolitik samt i øvrigt 
tager rapportering om udvalgets arbejde til efterretning. 

Sagsfremstilling 

Friluftsrådets adgangspolitiske udvalg har afholdt fem møder fra 12. oktober til 23. februar 2022 og 
afrapporterer nu sit arbejde.  

I kommissoriet for udvalgets arbejde var der peget på flere forskellige arbejdsopgaver. Det primære 
fokus har været rettet mod at udarbejde forslag til en adgangspolitik for Friluftsrådet. I tillæg har der 
været korte snakke om mulige projekter og samarbejder på adgangsområdet samt udvalgets tanker 
om Friluftsrådet videre initiativer på adgangsområdet. Ganske kort er der også blevet orienteret om 
igangværende processer omkring den forestående lovgennemgang og projekt Gå nye veje.  

Medlemmerne i udvalget: Fra bestyrelsen: Kirsten Skovsby (udvalgsformand), Jacob Jensen og René 
Bokær. Fra medlemsorganisationerne: Tove Urup Madsen (Dansk Islandshesteforening/Dansk 
Rideforbund), Stefan Stürup (Dansk Ornitologisk Forening), Ole Bertelsen (Dansk Vandrelaug), Sif 
Holst (Danske Handicaporganisationer), Peter Tranevig (Det Danske Spejderkorps), Dorthe O. 
Andersen (DIF), Birgitte Heje Larsen (Dyrenes Beskyttelse), Terese Scheller Sandvei (Naturvejledning 
Danmark), Christine Ravn Lund (Dansk Ungdoms Fællesråd) og Sabina Rohde (Danmarks 
Jægerforbund). Sabina blev på grund barsel erstattet af Mikala Vildgaard (Danmarks Jægerforbund). 

Friluftsrådets adgangspolitik 

Udvalgets forslag til en adgangspolitik forelægges til kommentering af Friluftsrådets bestyrelse med 
henblik på præsentation for generalforsamlingen 2022.  

 

Projektideer og samarbejder 

 



Udvalget har kort drøftet mulige nye projekter, initiativer og samarbejder i relation til Friluftsrådets 
arbejde med adgangsområdet. Udvalget har kun berørt ideerne på et overordnet plan og 
nedenstående liste skal derfor betragtes som et indspil til bestyrelsens videre prioritering af indsatser 
på adgangsområdet, som eventuelt kan samtænkes med overvejelser om videreførelse af 
udvalgsarbejde om adgang.  

• National kampagne om god adfærd og oplysning om reglerne. 
• Stiudviklingsprojekt koblet til Danmarks naturstier. 
• Projekt om lige adgang til naturen for alle – også dem med handicap. 
• Projekt omkring sociale barrierer (fx med specifikke målgrupper som ældre, indvandrere, 

veteraner, naturfremmede, børn og unge i socialt udsatte familier og så videre). 
• Forskningsprojekt med henblik på vidensopbygning/dokumentation omkring sociale 

barrierers betydning for friluftslivet. 
• Adgang i ny natur. 

 

Evaluering og videre arbejde 

Udvalget har evalueret den korte og intense møderække. Der har grundlæggende været meget stor 
tilfredshed med arbejdet. Sammenfattende har udvalgets medlemmer udtrykt stor tilfredshed med at 
blive inviteret indenfor i maskinrummet med mulighed for at bidrage til Friluftsrådets 
politikformulering. Ligeledes tilkendegav udvalget, at det var positivt at kunne samles og møde andre 
organisationer og deres synspunkter. Flere gav således udtryk for at være blevet klogere af at 
deltage i udvalgsarbejdet og have fået et mere nuanceret syn på andre organisationers perspektiver. 
Det blev i denne sammenhæng værdsat, at udvalget var sammensat med en stor diversitet, samt at 
møderækken var veltilrettelagt og styret godt af formand og sekretariat. Grundlæggende var der en 
stor enighed om, at udvalgsarbejdet var et godt eksempel på, hvad Friluftsrådet som 
paraplyorganisation kan og skal kunne i forhold til at samle forskellige interesser.  

Udvalget udtrykte en stor interesse for at fortsætte arbejdet med adgangsområdet i en eller anden 
konstellation og vil gerne opfordre bestyrelsen til at overveje om udvalget skal have mulighed for at 
fortsætte arbejdet for eksempel med udarbejdelse af positionspapirer tilhørende adgangspolitikken 
eller udarbejdelse af nye projekter.  

Synspunkter om arbejdet fra udvalgsmedlemmerne vil indgå i en samlet opfølgning på arbejdet i de 
nedsatte udvalg. 

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

Adgangspolitikken præsenteres på Friluftsrådets generalforsamling den 23. april 2022 såfremt 
bestyrelsen godkender denne.  

Beslutning  

Adgangspolitikken vil blive præsenteret for medlemsorganisationerne på den kommende 
generalforsamling. Samtidig har bestyrelsen besluttet at det adgangspolitiske udvalgsarbejde 
skal fortsætte for de medlemsorganisationer, som ønsker at være med, men den endelige form for 
dette vil først blive defineret efter generalforsamlingen. 

Bestyrelsen drøftede og godkendte udkast til Friluftsrådets adgangspolitik med den bemærkning, 
at der i næste udvalgsperiode skal koordineres mellem et adgangsudvalg og de anbefalinger, der 



kommer fra Udvalget for blåt friluftsliv og at behov for tilføjelser, positionspapir eller lignende 
vurderes. 

Desuden udestår en drøftelse i bestyrelsen af hierarkiet mellem politikkerne.  

Bestyrelsen tog rapportering om udvalgets arbejde til efterretning. 

Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 4 b på dagsordenen 

 

Udvalget for arealer, natur og miljø 

 

Resume: Udvalget for arealer, natur og miljø har holdt fire møder. Udvalget har arbejdet i henhold til 
kommissoriet og blandt andet udarbejdet et udkast til positionspapir om nye naturområder, der 
vedlægges til bestyrelsens godkendelse. 
 

Strategisk ophæng: Udvalgets arbejde har ophæng til de strategiske temaer i Friluftsrådets strategi 
om at naturen skal være rig og fuld af oplevelser samt alle skal have adgang til naturen. 

Seneste behandling: Punktet har ikke været behandlet tidligere.  

Udarbejdet af, dato: Flemming Larsen, Torben Meldgaard og Jacob Jensen, 9. marts 2022. 

Bilag: Udkast til positionspapir om nye naturområder. 

Indstilling  

Det indstilles, at bestyrelsen godkender udkast til positionspapir for nye naturområder samt i 
øvrigt tager rapportering om udvalgets arbejde til efterretning. 

Sagsfremstilling 

Udvalget for arealer, natur og miljø har holdt fire møder fra oktober 2021 til marts 2022. Udvalget 
har udarbejdet en masterplan for arbejdet, der tager udgangspunkt i de opgaver, der følger af 
kommissoriet for udvalget:  

a. Udarbejde oplæg til opdateret koncept for Danske Naturparker.  

Udvalgets arbejde har taget udgangspunkt i et opdateret koncept udarbejdet af det tidligere udvalg 
for Friluftsrådets tilgang til arealforvaltning. Bestyrelsen er på bestyrelsesmødet 13. december 2021 
forelagt konceptet. Opfølgning på bestyrelsens drøftelse i december behandles særskilt, jf. punkt 5b   

b. Kvalificere Friluftsrådets arbejde med nationalparker og naturparker 

Udvalget har fokuseret på kvalificering af arbejdet i naturparker, jævnfør punkt a. 

c. Kvalificere naturpolitiske indspil til Miljøministeriets lovgennemgang 

Arbejdet i ministeriet er blevet forsinket, hvorfor udvalget alene er blevet orienteret om proces for 
arbejdet. 

 



d. Udarbejde et politisk udspil om nye naturområder 

Udvalget har udarbejdet et udkast til positionspapir om nye naturområder, jævnfør bilag. 
Friluftsrådets naturpolitik har været en generel ramme for arbejdet. Positionspapiret om nye 
naturområder supplerer det eksisterende positionspapir om friluftsliv i vildere natur. 
Positionspapirerne udgør på hver deres område en præcisering af Friluftsrådets positioner inden for 
rammerne af naturpolitikken. 

 

Positionspapiret fastlægger hovedpositioner for friluftsliv i nye naturområder på land og forholder sig 
ikke til specifikke forvaltningstiltag.  

Positionspapiret bygger blandt andet på drøftelser på lokalebestyrelsesseminaret i Fåborg i efteråret 
2021 om friluftsliv i nye naturområder.    

e. bidrage til udvikling af nye projektforslag 

Udvalget har drøftet mulige projektforslag, der arbejdes videre med i sekretariatet. 

Derudover er udvalget blevet orienteret om arbejdet med naturnationalparker og urørt skov. 

Udvalget har på det sidste møde evalueret arbejdet i udvalget. Der har generelt været god 
opbakning til møder og tilfredshed med arbejdet. Synspunkter om arbejdet fra udvalgsmedlemmerne 
vil indgå i en samlet opfølgning på arbejdet i de nedsatte udvalg.  

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen godkendte udkast til positionspapir for nye naturområder og tog i øvrigt rapportering 
om udvalgets arbejde til efterretning. 

 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 4 c på dagsordenen 

 

Forslag til Friluftsrådets børne- og ungepolitik 

Resume: Udvalget for børn og unge har planlagt udvalgsmøde 4. april 2022, hvor udvalgsarbejdet 
evalueres. Resultatet af evalueringen kan indgå i en samlet evaluering af udvalgene. På dette møde 
fremlægges derfor alene til bestyrelsens beslutning forslag til Børne- og ungepolitik for Friluftsrådet. 
Forslaget er udarbejdet af Børne- og ungeudvalget under bestyrelsen i overensstemmelse med 
kommissoriet for udvalget. Det vedlagte forslag er en opdateret version på baggrund af drøftelsen 
på bestyrelsesmødet 10. februar 2022. 

Strategisk ophæng: Børne- og ungepolitikken vedrører ambitionen ”Natur og friluftsliv er en 
integreret del af alle børn og unges hverdag” under det strategiske tema ”Flere skal have inspiration 
til friluftsliv”. 

Seneste behandling: Punkt 2 a bestyrelsesmødet 10. februar 2022. 

Udarbejdet af, dato:  Udvalget for børn og unge, hvor René Bokær, Annesofie Bjerre og Flemming 
Torp er bestyrelsesrepræsentanter, den 11. marts 2022. 

Bilag:  

• Forslag til børne- og ungepolitik for Friluftsrådet. 
 

Indstilling  

Det indstilles, at bestyrelsen godkender forslaget til børne- og ungepolitik for Friluftsrådet. 

Sagsfremstilling 

Forslaget til børne- og ungepolitik er ligesom ved sidste forelæggelse bygget op omkring fire 
principper: 

• Naturoplevelser og friluftsaktiviteter 
• Naturforståelse 
• Tilgængelig natur og målrettede faciliteter 
• Inspiration og begejstring 

 
Udvalget har gjort sig følgende overvejelser til bemærkningerne på bestyrelsesmødet 10. februar 
2022: 

I forhold til begrebet ’naturoplevelser og friluftsaktiviteter’ ønskede udvalget at fastholde de to 
begreber fremfor for eksempel friluftsliv eller friluftsaktiviteter. Det er udvalgets vurdering, at de to 
begreber favner bredere ved både at betone natur og friluftsliv samt både oplevelser og aktiviteter, 
og at flere medlemsorganisationer kan ”se sig selv” i princippet, hvis begge begreber benyttes. 

I forhold til ulighed og sundhed, så er udvalget enig i, at det kunne stå tydeligere i politikken. 
Udvalget har ikke ønsket at tilføje et nyt femte eller sjette princip om dette. I stedet er uligheds- og 
sundhedspointen tilføjet, hvor det var relevant, hovedsageligt som nyt punkt under det fjerde princip. 

 



I forhold til en opdeling i henholdsvis ’børn’ og ’unge’, så har udvalget ønsket at fastholde 
fællesbetegnelsen, idet de overordnede principper er ens for både børn og unge. Vurderingen er 
desuden, at det kan være vanskeligt at levere en meningsfuld opdeling i de to begreber, som vil være 
korrekt på tværs af friluftsrådets og medlemsforeningernes virke. Opdelingen kan i stedet med fordel 
ske i eventuelle underliggende positionspapirer. 

I forhold til nødvendigheden af børns forhold til naturen samt eventuelle faktabokse med videre så er 
udvalget enig i, at behovet for en børne og ungepolitik kunne stå skarpere, og indledningen er derfor 
skærpet i forhold til den brændende platform. Til gengæld har udvalget ikke ønsket at indarbejde 
faktabokse, dels for at holde dokumentet på et principielt plan og dels for at undgå, at dele af 
politikken bliver uaktuel, når nyere data findes. 

I forhold til forslaget om at pointere at børn lærer gennem leg, så er udvalget enige i pointen, og det 
er tilføjet teksten. 

Økonomi og resurser 

Børne- og ungepolitikken er ikke i sig selv udgifts- eller resursedrivende. Realiseringen af politikken 
vil indgå i Friluftsrådets samlede public affairs-indsats. 

Tidsplan  

Såfremt forslaget til børne- og ungepolitik vedtages af bestyrelsen, vil udvalget på det kommende 
møde drøfte operationaliseringen af politikken. 

Beslutning  

Det blev bemærket, at det ville være hensigtsmæssigt, hvis ændringerne siden bestyrelsens første 
behandling var fremhævet. Desuden blev der opfordret til at kigge ind i sundhedsprofilen i 
arbejdet med børn og unge, der er gældende for de kommende år.  

Bestyrelsen godkendte forslaget til børne- og ungepolitik for Friluftsrådet. 

 

 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 4 d på dagsordenen 

 

Udvalget for aktivt og attraktivt foreningsliv 

Resume: Udvalget for aktivt og attraktivt foreningsliv har afleveret udvalgets oplæg til afvikling af 
generalforsamling. Udvalget har måtte udskyde et planlagt døgnmøde om samarbejdsrelationer på 
grund af COVID 19. Udvalgets møde om samarbejdsrelationer foreslås afviklet umiddelbart efter 
generalforsamlingen april 2022. 

Strategisk ophæng: Udvalget er nedsat som del af strategiens afsnit ”Foreninger og fællesskaber 
skal have gode vilkår”.  

Seneste behandling: Punkt 6 a, bestyrelsesmødet 13. december 2021. 

Udarbejdet af, dato: Helle Stuart, Annesofie Bjerre og Mogens Kirkeby, 13. marts 2022 

Bilag: Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 

Indstilling  

Bestyrelsen tager udvalgets orientering til efterretning,  

Udvalgets møde om samarbejdsrelationer afvikles umiddelbart efter generalforsamlingen april 
2022. 

Sagsfremstilling 

Udvalget består af repræsentanter for 10 medlemsorganisationer. Der har været afholdt individuelle 
indledende møder med de enkelte udvalgsmedlemmer for forventningsafstemning. Derefter et fysisk 
og et onlinemøde forud for aflevering af anbefalinger til bestyrelsen angående udvikling af afvikling 
af generalforsamlinger. 

Udvalget havde planlagt et døgnmøde om temaet; samarbejdsrelationer medio januar 2022, men 
mødet måtte aflyses på grund af coronarestriktioner. Et flertal i udvalget har tilkendegivet, at de kan 
deltage i et døgnmøde den 29.-30. april 2022 i Trekant-/Middelfartområdet. 

Økonomi og resurser 

Omkostninger til cirka 10 døgnmødepakker på konferencested. 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen tog udvalgets orientering til efterretning.  

Udvalgets møde om samarbejdsrelationer afvikles umiddelbart efter generalforsamlingen april 
2022. 

  

 



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 4 e på dagsordenen 

 

Udvalget for blåt friluftsliv 

 

Resume: Udvalgets afrapportering til bestyrelsen vil have karakter af en række prioriterede 
anbefalinger. Udvalgets sidste planlagte møde blev imidlertid udskudt på grund af sygdom og stort 
frafald. Anbefalinger fra udvalget forelægges derfor bestyrelsen på et senere møde.  
 

Strategisk ophæng: Udvalgets arbejde understøtter de strategiske mål om friluftsliv og adgang på 
havet.  

Seneste behandling: Punkt 5 e, bestyrelsesmødet 26. oktober 2021. 

Udarbejdet af, dato: Leif Nielsen, Helle Stuart og Torben Meldgaard, 10. marts 2022. 

Bilag:  

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

Indstilling  

Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning.  

Sagsfremstilling 

Udvalget for blåt friluftsliv har i løbet af udvalgets arbejdsperiode udarbejdet en række anbefalinger 
til Friluftsrådets bestyrelse. Anbefalingerne er udvalgets afrapportering og skal medvirke til at 
kvalificere Friluftsrådets arbejde for det blå friluftsliv (opgaven i kommissorium) og opfylde de 
strategiske mål på det blå område i Friluftsrådets strategi Friluftsliv for alle. Arbejdet med 
anbefalingerne færdiggøres på et sidste udskudt møde og fremlægges derefter bestyrelsen.  

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

Udvalget afrapporterer på et kommende bestyrelsesmøde.  

Beslutning  

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning.  

 

 

  

 



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 5 a på dagsordenen 

 

Status på projektportefølje – LUKKET PUNKT 

 

Resume: Bestyrelsen har med afsæt i projektudviklingsstrategien ønsket kvartalsvis status på 
udviklingen af projekter.  

Strategisk ophæng: Projektudviklingsstrategien tager afsæt i de strategiske temaer.  

Seneste behandling: Punkt 5 c på bestyrelsesmødet den 13. december 2021.  

Udarbejdet af, dato: Bjarke Lembrecht Frandsen og Astrid Bjørg Mortensen 7. marts 2022. 

Bilag:  

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

Indstilling  

Bestyrelsen tager orienteringen om projektportefølje til efterretning.  

Sagsfremstilling 

Siden bestyrelsesmødet den 13. december 2021, er to ansøgninger blevet imødekommet:  

• Grøn Skole-projektet Grow Like Tomorrow har fået 760.000 kr. fra Undervisningsministeriet, 
hvor Friluftsrådet får en mindre andel.  

• Nordisk Nat i Naturen har fået 1,7 millioner kroner fra A.P. Møller Fonden.   
 

Der er sendt en række ansøgninger i 2021 til Villum-fonden, hvor Friluftsrådet er samarbejdspartner, 
som vi stadig afventer svar på samt en mindre ansøgning til Beckett-fonden om et Grønne Spirer-
projekt.  

Sekretariatets tværgående teams arbejder alle på at udvikle projekter inden for deres område, 
ligesom flere udvalg også har haft projektudvikling på dagsordenen. Fokus i første halvdel af 2022 
er, jævnfør projektudviklingsstrategien, at udvikle større og langsigtede projekter.  

Der arbejdes på ideudvikling af projektbeskrivelser og ansøgninger med følgende overskrifter:  

• Naturformidling og aktivitetsstier i boligforeninger  
• Søstjerneruter (Badepunkt) 
• Nat i naturen (flerårigt) 
• Vores Hav – friluftsliv og formidling under overfladen 
• Grønne lommer i byerne – større projekt om aktivering af arealer i byerne 
• Friluftsliv som socialpædagogisk metode  
• Kystbeskyttelse og rekreative rammer  
• Naturlig legeplads vol. 2 
• Flere vilde m2 i foreningerne  
• Friluftspas i SFO/klub (Nordea-Fonden) 
• Urbane friluftsmødesteder/trailcentre vol. 2 (samarbejde med DIF og LOA) 

 



• Unge foreningsledere, masterclass for unge frivillige i friluftsorganisationerne (evt. sammen 
med Tuborg-fondet)  

• Bæredygtig turisme (samarbejde med Nationalpark Vadehavet) 
• Natur, landskab og kulturhistorie (sammen med Nationalmuseet) 

 

Det er også et mål i første halvår af 2022 at udvide paletten af fonde. Aktuelt er der dialog med Spar 
Nord, Bikuben Fonden, Hempel Fonden og A.P. Møller Mærsk om projektudvikling på forskellige 
niveauer.  

Økonomi og resurser 

I de bevilligede projekter er der lønmidler til Friluftsrådet for i alt 830.000 kr. i 2022.  

Der afventes svar på ansøgninger med lønmidler for i alt 1,5 millioner kr. i 2022 og 2,9 millioner kr. i 
2023 indtil videre. 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen tog orienteringen om projektportefølje til efterretning.  

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 5 b på dagsordenen 

 

Forslag til videre forløb til styrkelse af konceptet for 
Mærkningsordningen Danske Naturparker  

Resume: Bestyrelsen godkendte 13. december 2021 notat om Mærkningsordningen Dansk 
Naturparker og at der på et kommende bestyrelsesmøde forelægges et forslag til videre forløb til 
styrkelse af naturparkkonceptet. 
 

Strategisk ophæng:  

Seneste behandling: Punkt 7 a, bestyrelsesmødet 13. december 2021. 

Udarbejdet af, dato: Sven-Åge Westphalen, 14. marts 2022. 

Bilag: Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 

Indstilling  

Bestyrelsen beslutter, at de foreslåede anbefalinger danner afsæt for videre tiltag til styrkelse og 
forankring af mærkningsordningen Dansk Naturparker. 

Sagsfremstilling 

Styrkelse af naturparkkonceptet er en løbende og mangeartet proces. Her præsenteres de 
væsentligste fokuspunkter og forslag til tiltag.  

Målet om minimum 20 Danske Naturparker fastholdes 

Det foreslås, at sekretariatet bliver endnu mere opsøgende i forhold til potentielle naturarealer, ved 
at: 

• Involvere de lokale friluftsråd yderligere i det opsøgende arbejde. Det sker allerede enkelte 
steder, men det vil være relevant at inddrage deres lokalkendskab mere systematisk. 

• Kontakte en række af de arealer og kommuner, der tidligere har vist interesse, uden at det 
dengang blev realiseret, for eksempel Tarup-Davinde (Odense og Faaborg-Midtfyns 
Kommuner), Hedeland (Greve, Roskilde og Høje-Taastrup Kommuner), Præstø Fjord 
(Vordingborg Kommune). 

 

Større politisk forankring kommunalt og nationalt 

Det foreslås, at sekretariatet: 

• Inddrager nuværende hjemkommuner på politisk niveau i en proces, der skal bidrage til at 
synliggøre værdien af naturparkerne for kommunerne og fremadrettet skabe fortsat 
momentum for naturparkerne i hjemkommunerne. Med afsæt i kendskabsmålingen, der 
afslutter det igangværende udviklingsprojekt, afholdes der forår/sommer 2023 en 
naturparkkonference, som også vil være en foreløbig milepæl for processen med 
naturparkernes hjemkommuner. 

• Undersøger mulighederne for at afholde et seminar efterår 2022 om de forskellige park- og 
mærkningstyper på lokalpolitisk og/eller landspolitisk plan. 

 



• Sikrer at naturparkkonceptet – når relevant – italesættes, når sekretariat og bestyrelse har 
møder med folketingets politikere, ministre og embedsmænd i ministerier og styrelser. 

 

Generel kommunikation og branding 

Det er parkerne selv, som skaber den største synlighed lokalt og regionalt. Friluftsrådet skal støtte 
den lokale og regionale synlighed og meget gerne tilføje en national synlighed. Det foreslås, at 
sekretariatet: 

• Opdaterer kommunikationsplanen for Danske Naturparker til afløsning 2023 af nuværende 
kommunikationsplan, der primært er relateret til udviklingsprojektet, der afsluttes 2022.  

• Fastholder aktiviteter, som skaber lokal, regional og national omtale, for eksempel 
fotokonkurrencer. 

• Indgår i løbende samarbejde/netværk på tværs af parktyper. 
• Er opmærksomme på at indgå i relevante samarbejdsprojekter, når der opstår muligheder. 
• Fastholder opgaven med løbende at synliggøre forskelle mellem diverse parktyper 

/mærkninger, som blev igangsat november 2021. 
 

Nye projekter 

Friluftsrådet skal løbende afsøge mulighederne for at styrke naturparkerne ved fælles projekter – 
eventuelt i samarbejde med andre interessenter, herunder fonde. Det kan for eksempel være 
vedrørende: 

• Bæredygtig turisme.  
• Vildere natur og anden naturgenopretning. 
• Samspil mellem naturparker og skoler om undervisningsforløb. 

 
 

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen besluttede, at de foreslåede anbefalinger danner afsæt for videre tiltag til styrkelse 
og forankring af mærkningsordningen Dansk Naturparker. 

 

 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 6 a på dagsordenen 

 

Nyt fra formandskabet 

Resume: Ifølge bestyrelsens forretningsorden og Notat om Friluftsrådets ledelse skal bestyrelsen 
informeres om afgørelser truffet af formandskabet. Formandskabet er ansvarligt for en 
hensigtsmæssig tilrettelæggelse af bestyrelsens arbejde og dens møder, er som hovedregel ikke 
besluttende, men varetager en særlig rolle i forhold til opgaver af drifts- og udviklingsmæssig 
karakter, som ligger ud over direktørens almindelige ledelseskompetence og har en særlig rolle i 
forhold til håndtering af politiske sager, hvor der skal ageres hurtigt. 

Strategisk ophæng:  

Seneste behandling:   

Udarbejdet af, dato: Niels-Christian Levin Hansen, Annesofie Bjerre, Jacob Jensen, Winni Grosbøll 
og Torbjørn Eriksen, 9. marts 2022. 

Bilag: Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 

Indstilling  

Bestyrelsen tiltræder beslutninger truffet af formandskabet og tager orienteringen om øvrige 
emner drøftet i formandskabet til efterretning. 

Sagsfremstilling 

Der er afholdt møde i formandskabet den 2. marts 2022 med følgende dagsordenspunkter (trufne 
beslutninger angivet ved de enkelte punkter):  

1. Gennemgang og godkendelse af dagsorden for bestyrelsesmødet den 22. marts 2022. 
Godkendt. 
 

2. Status og proces i forhold til udlæg af vildere natur – Nye Natura 2000 planer 
Der orienteres kort herom på bestyrelsesmødet 22. marts 2022. 
  

3. Ukraine-konflikten – eventuel støttetilkendegivelse eller andet?  
Det blev besluttet, at der ikke aktuelt var grundlag for særlige tilkendegivelser fra 
Friluftsrådet.  

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Bestyrelsen tiltrådte beslutninger truffet af formandskabet og tog orienteringen om øvrige emner 
drøftet i formandskabet til efterretning. 

 



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022 

Punkt 6 b på dagsordenen 

 

Nyt fra direktionen 

Resume: Fratrædelse og ansættelse af medarbejdere, samt nyt om ejendommen Scandiagade 13, 
2450 København SV. 
 

Strategisk ophæng:  

Seneste behandling: Bestyrelsen orienteres løbende i forbindelse med bestyrelsesmøderne.   

Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen, 9. marts 2022. 

Bilag: Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenpunkt. 

 
Indstilling  

Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 

Sagsfremstilling 

i. Personale (WG) 
Der er ansat to nye medarbejdere i udlodningsadministrationen pr. 1. april 2022 for at udvide 
antallet af medarbejdere, da pulje til udlodning er udvidet markant: 
 

o Dorte McGugan Petersen: Dorte har varetaget forskellige områder i Trygfonden, 
puljeadministration, evalueringsdesign, udviklingsopgaver med mere. 

o Marie-Louise Gandrup Hall: Marie-Louise kommer fra en stilling i Københavns 
kommune, hvor hun blandt andet har været ansvarlig for puljeadministration, 
opbygning af den digitale støtteplatform samt strategi for Snabslanten, Københavns 
Kommunes unge kulturpulje til projekter for unge mellem 13-30. 

 
Der er ansat to nye Studentermedarbejdere: 
  

o Frida Jung i børn/unge temaet 
o Matilde Krarup Nilsson i blå flag teamet og til politisk interessevaretagelse generelt 

 

Sekretariat har holdt flyttedag, hvor medarbejderne har rykket kontorer, sådan at den fysiske 
placering understøtter de strategiske arbejdsfællesskaber. 

 

ii. Udlodning – søgning til ansøgningsfrist 15. februar 2022 (TOE) 
Der er ansøgt om 30,7 millioner kr. fordelt på 336 ansøgninger til den afsatte pulje på 10 
millioner kr. Under hensyntagen til de samlede puljemidler til uddeling i 2022 forventes det 
muligt at imødekomme ansøgninger for mere end de afsatte 10 millioner kr.  
 

iii. Programmet Eco-Schools i Afrika: Retten til uddannelse (TOE) - LUKKET PUNKT  
Der orienteres på mødet om sidste nyt i forhold til den igangsatte revision hos 
samarbejdspartneren, CECOD og yderligere opfølgende tiltag.  
 

iv. Natura 2000 planer – planperiode 2022-2027 (TOE) 

 



Der henvises til mail af 7. marts 2022 med orientering om, at udkast til Natura 2000 planer 
samt tilhørende strategiske miljøvurderinger er sendt i høring frem til 20. maj 2022. Det er 
sekretariatets vurdering, at Natura 2000 planerne kun i begrænset omfang direkte vil have 
betydning for den rekreative udnyttelse af Natura 2000 områderne. Natura 2000 planerne 
indeholder mål og indsatsprogram, som kan sætte retning for efterfølgende 
forvaltningstiltag, der kan få betydning for rekreative interesser.  
 
Sekretariatet forventer at lave et overordnet høringssvar og vil som udgangspunkt ikke 
forholde sig til de enkelte Natura 2000 planer men understøtter, hvor de lokale friluftsråd 
ønsker at afgive høringssvar.  
 

v. Friluftsrådets 80-års jubilæum 
Friluftsrådet blev stiftet i 1942 og vil derfor i år have 80-års jubilæum. Bestyrelsen vil på et 
kommende bestyrelsesmøde skulle drøfte om og i givet fald, hvorledes jubilæet skal 
markeres. 

 

Økonomi og resurser 

 

Tidsplan  

 

Beslutning  

Winni Grosbøll orienterede om deltagelse i to arbejdsgrupper om Lynetteholmen under 
Københavns Kommune, partnerskaber om uddannelse for bæredygtig udvikling under Børne- og 
Undervisningsministeriet.  

Torbjørn Eriksen orienterede om stor søgning til Udlodningsmidler til ansøgningsfristen 15. 
februar 2022. Bestyrelsen tilkendegav villighed til at uddele flere midler end det i puljen afsatte 
beløb med henblik på at imødekomme flest mulige af de kvalificerede ansøgninger.  

Torbjørn Eriksen orienterede om status på håndtering af korruptionssagen hos den ugandiske 
Eco-Schools partner. 

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 

 

  



Bestyrelsesmødet den 22. marts 2022  

Punkt 7 på dagsordenen 

 

Eventuelt 

De forventede 10 Naturnationalparker offentliggøres forventeligt snarest.  

Forslag fra Mogens Kirkeby om reaktion på debatindlæg i Altinget Miljø fra Rasmus Ejrnæs i forhold 
til debattonen. Niels-Christian Levin vil reflektere dette i den mundtlige årsberetning.  

Rene delte en god erfaring fra årsmødet i Friluftsrådet Århus Bugt om en adgangsquiz, der 
involverede deltagerne og skabte fælles fodslag i arbejdet med adgang. 

Ønske om en drøftelse af hvorvidt Nordea-Fondens nye strategi skal medføre justeringer i 
Udlodningspolitikken. Emnet tages op i Udlodningsudvalget. 

Formanden takkede for samarbejdet i tre år på posten.  

 


